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حسن هانی زاده، تحلیلگر مسائل غرب آسیا: بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی یک سلسله راهکار عملیاتی 
اســت برای اینکه رژیم صهیونیســتی جنایات خود را علیه مــردم غزه متوقف کنــد. باید راه ورود نفــت به رژیم 
صهیونیستی بسته شود. ۵۷کشور عضو سازمان همکاری های اسلامی نزدیک به ۷۰درصد از انرژی جهان را در 

اختیار دارند و می توانند به کمک مردم مظلوم غزه بشتابند.

قتل عام کنونی تعریف رسمی نسل کشی است
کریگ مُخیبر، مدیر مستعفی دفتر کمیساریای عالی حقوق بشر سازمان ملل: اقدامات نظامی اسرائیل در غزه 
»نسل کشی براساس تعریف رسمی در سند اولیه« است. قتل عام کنونی مردم فلسطین که ریشه در ایدئولوژی 
قومی- ناسیونالیستی استعماری- شهرک نشینی دارد و در ادامه دهه ها آزار و شکنجه و پاکسازی سیستماتیک 

آنهاست و جای هیچ تردیدی در ارتکاب صریح نسل کشی باقی نمی گذارد.

5 جمعــه جمعــه 1212 آبــان  آبــان 14021402- شــماره - شــماره 89308930 حامیان جنایت به تفسیر قرآن رجوع کنند
حجت الاسلام عمار عمارلو، مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه گنبدکاووس: بنابر روایت خاتم الانبیا، کسانی 
که رضایت به کشــتار مردم غزه دارند و از این اتفاق خشــنود می شــوند روز قیامت از این ظلم مورد سؤال قرار 
می گیرند. کشورهای مسلمانی که در این جنگ حق و باطل سکوت کرده یا از اسرائیل کودک کش حمایت کردند 

به تفسیر آیات قرآن رجوع کنند.

اشغالگران جرأت حمله زمینی ندارند
آیت الله سیدیاســین الموســوی از علمای مبــارز عراق: اشــغالگران صهیونیســت هرگز جــرأت حمله زمینی 
به غزه را ندارند، اســرائیلی های ترســو، مصداق آیــه قرآن هســتند که خداوند در آیه14 ســوره مبارک حشــر 
می فرماید: آنها به صورت رودررو و جمعی با شــما نمی جنگند، مگر از داخل قلعه های مســتحکم یا از پشت 

دیوارها، نبرد می کنند.

طنین آیه های 
این آیه مربوط به موقعیتی است که جبهه حق محتاج صبر مقــاومــت در غـــــزه

کردن است؛ یعنی دوران فشار و سختی نفسگیر جنگ؛ 
آنجا که دل های مومنان به خاطر فشــارها و جنایات اهل 

باطل خون شده است.
مقام معظم رهبری در کشاکش جنگ 33روزه حزب الله 
وقتی رژیم کودک کش فاجعه قانا را رقــم زد، این آیه را 
سر دســت گرفتند. به مردم لبنان تحذیر دادند که اگر 

امروز اراده شــما مقابل استکبار تسلیم باشد 
او رهایتان نخواهد کرد و مصایب تان 

بیشتر و طولانی تر از الان خواهد 

بود. بعد این آیه را در پیام خود می نویســند. صبر کنید. 
وعده خدا حق است؛ عین حق است ثابت و پابرجا. به قول 
علامه طباطبایی در المیــزان چه نکته ای می خواهد خدا 
را وادار به خلف وعده خود کند؟ این آیه متعلق به زمانی 
است که عده ای »احساساتی و بی تحلیل«، یا سست ایمان 
که اهل یقین نیستند، هزار تحلیل غلط و ناقص یا نیش و 
کنایه می زنند که در نهایت بگویند »عزت« را در محاسبات 
خود فدای مصلحت کنید؛ ذلیل شوید مقابل دشمن. قرآن 
می گوید صدای خدا را بشنوید و نه هیچ احدی از انسان های 
ضعیف را؛ پایدار بمانید که پیروزی خیلی نزدیک شــده 

است.
روزی که حزب الله لبنان پیروز میدان جنگ 
33روزه شــد، رهبری این قاعده را 
دوباره با بیان آیه قرآن جلوی 

چشم کل جبهه مقاومت قرار دادند. آیه ای که ایشان در پیام 
خود به مناسبت این پیروزی آورده اند:»کم مِن فِئَه قَلیلَه 

ُ مَعَ الصّابرِینَ«. غَلَبَت فِئَه کثیرَه بإِِذنِ الله وَاللهَّ
نگاه به کثرت آنها نکنید. نگاه به توانمندی ظاهریشــان 
نکنید. اراده تان را در وضعیت تسلیم نسبت به دشمن قرار 
ندهید، صبر کنید. خواهید دید که اراده الهی به میان خواهد 

آمد و پیروز خواهید شد.
آیات قرآن برای رهبری و مجاهــدان این جبهه جملات 
تشریفاتی و بی ربط به زندگی نیست. اگر دیگران ایمانشان 
به آموزه های ذاتا مسموم غربی هاست، این جریان سنت های 
محکم الهی را پیش چشم خود قرار می دهند. همان جملاتی 
که امروز زن و مرد و کودک و پیر و جــوان در اوج دردها و 
مصایبشــان در غزه با صدای بلند تلاوت می کنند. روزی 
که نخستین پیروزی ها در تقابل با دشمن با عقب نشینی او 

در جنوب لبنان رقم خورد مقام معظم رهبری این آیه را در 
ابتدای پیام تبریک خود بیان کردند: » و مثل  آنان  در انجیل ، 
چون  کشتزاری  است  که  جوانه خود را از خاک برآورد، پس  آن  
را مایه  دهد تا ستبر شود، و بر ساقه خود بایستد، و دهقانان  
را به  شگفت  آورد، تا خدا از بالندگی  آنان  کافران  را به  خشم  
افکند. خدا به  کســانی  از آنان  که  ایمان  آورده  و کارهای  
شایسته  کرده اند آمرزش  و پاداش  بزرگ  وعده  کرده  است .«

این بیان نورانی بخشی از آیه۲۹ سوره فتح است که با این 
دٌ رَسولُ الله وَالَّذینَ مَعَهُ أَشِدّاءُ  جمله آغاز می شود:»محَمَّ
دًا یبتَغونَ فَضلًا  عَلَی الکفّارِ رُحَماءُ بیَنَهُم ترَاهُم رُکعًا سُجَّ

مِنَ الله وَ رِضواناً«. 
اینها فقط فضل و رضای خدا را می طلبند. اینها لشکر رسول 
خدایند. با او هستند. مقابل دشــمن سر خم نمی کنند. 
اراده شان تبدیل به تســلیم نمی شود. و سپس در انتهای 

آیه این جمله را می فرماید که» وَعَدَ الله الَّذینَ آمَنوا وَ عَمِلُوا 
الصّالحِاتِ مِنهُم مَغفِرَه وَ أجَرًا عَظیمًا«. همه کاستی هایشان 
جبران می شود و نتیجه ای می گیرند که خدای بی نهایت آن 

را با وصف عظیم یاد می کند.
جبهه مومنین خوب آموخته برای پیمودن مســیر خود 
محتاج ذکر مدام سنت های الهی است و نه محاسبات از سر 
ترس و ضعف این و آن. امروز آنقدر این سنت ها برای جبهه 
حق، تجربه شده است که ایمان به آنها یک ویژگی فراگیر 
و نازدودنی شده. حالا در میانه پیکار پر از مظلومیت غزه، 
رهبری این نکته را از اعماق جان جبهه مقتدر و اهل صبر به 
چشم آورده اند و یادآوری می کنند؛»فَاصْبِرْ إنَِّ وَعْدَ الله حَقٌّ 
نَّک الذَِّینَ لَایوقِنُونَ«.صبرکن  ای فرمانده جبهه  وَلَا یسْتَخِفَّ
حق!  ای همه جبهه حق. بی خیال سخنان ضعیف ها و نادان ها. 

روی قول و قرار خدا حساب کنید.

روی قول و قرار خدا حساب کنید!
نَّک الذَِّینَ لَ یوقنُِونَ« )آیه۶۰ سوره روم( »فَاصْبِرْ إنَِّ وَعْدَ الله حَقٌّ وَلَ یسْتَخِفَّ

ســنت های الهی قواعد ناملموس خداوند در اداره عالم به نفع جبهه حق 
است. خداوند قدرت خودش را در قالب انواع قانون مندی هایی در عالم قرار 
داده که ما بخواهیم یا نخواهیم اجرا می شود. این سنت ها امکانات مومنین 
است تا اول در مسیر حق به محاســبات این دنیایی بسنده نکنند و دست 
قدرت حق را ببینند و ثانیا خوف و یأس را به طور کلی از دل پاک و امیدوار 
به وعده های الهی، حرکت کنند. خداوند وعده یاری و نصرت مومنین را 
ا عَلیَنا نصَْرُ المُْؤْمِنین«. اگر خدا را یاری کردیم  چنین داده است: »وَ کانَ حَقًّ

خدا هم ما را یاری می کند:»انِ تنَصُرُوا  الله ینصُرکم وَ یثَبِّت اقَدامَکم«.

قدرت خداوند در قانون مندی ها

این وعده الهی است که اگر امتی در مسیر حق باشد قطعا خدا با او خواهد 
ون«. دیگر جای ترس و  بود؛ »انَِّ الله مَعَ الَّذیــنَ اتَّقَوا وَ الَّذینَ هُم مُحسِــنُ
نگرانی و هراس نیست، حتی اگر جنایات دشمن در اوج خود باشد، این را 
مردم مقاوم و مومن ایران در جنگ 8ساله تجربه کردند و حزب الله در جنگ 

33روزه آن را به عیان دید.
جنایات هولناک داعش و سربریدن فرزند مقابل پدر و مادر یادمان نرفته 
اما با نصرت خواهی از خدا، انتقام از ظالمان گرفته شد:»وَ انتَْصَرُوا مِنْ بعَْدِ 
ما ظُلمُِوا وَ سَــیعْلمَُ الَّذینَ ظَلمَُوا  ای مُنْقَلبٍَ ینْقَلبُِون«؛ و پس از آنکه مورد 
ستم قرار گرفته اند، از خدا یاری خواسته و انتقام می طلبند و کسانی که 
ستم کرده اند به زودی خواهند دانست به کدام بازگشتگاه برخواهند گشت.
جنگ 8ساله ایران و عراق را نیز به یاد داریم و بمباران خانه و مدرسه و بمب 
َّذِینَ ءَامَنُواْ«. شیمیایی، اما خدا از مومنان دفاع می کند:»إنَِّ الله یدَافعُِ عَنِ ال
بله، مومن در این دنیا به سختی ها مبتلا می شود، اما در دل سختی فرج و 

گشایش و راحتی را به دست می آورد:»فَانَِّ مَعَ العُسرِ یسرا«.

نصرت الهی

یادتان هســت وقتی امام)ره( در 14 اردیبهشــت 1358 پس از شهادت 
آیت الله مرتضی مطهری گفتند بکشــید ما را، ملت ما بیدارتر می شود؟ 
بودند کسانی که آن موقع به این حرف امام خندید چراکه قاعده الهی غلبه 
رهبران الهی را نشناخته بودند:»کتَبَ اللهَ لأغَْلبَِنَّ أنَاَ وَ رُسُل«. امروز توکل 
الهی بر جان مردم غزه نشسته اســت تا کفایت او را ببینند:»وَمَن یتَوَکل 
عَلیَ الله فَهُوَ حَسبُه«. امروز ساکنان جنوبی فلسطین بدون ترس بر سرزمین 
خود باقی مانده اند و با وجود بمباران فراوان استقامت می ورزند. آنان نزول 
جنود الهی را حس می کنند:»انّ الذّین قالوا ربنّا الله ثمّ اســتقاموا تتنزّل 
علیهم الملائکه الّ تخافوا و ل تحزنوا«؛ بلــه وقتی به دامان الهی پناهنده 
شدی و حزب اللهی شدی، قطعا بر اســرائیل هم غلبه خواهی کرد:»فَإنَِّ 

حِزْبَ الله هُمُ الغْالبُِونَ«.
اگر از آن کودک زخمی بپرسی که چرا مانده ای با این امکانات کم، اینگونه 
جوابت را خواهد داد: »کمْ مِنْ فئَِه قَلیلهَ غَلبََتْ فئَِه کثیرَه بإِذِْنِ الله وَ الله مَعَ 
ابرِینَ« و اگر از پیرمردهای مسن آن سرزمین بپرسی شما به چه امیدی  الصَّ
نشسته اید می گویند بنشــین و ببین که:»بل نقذف بالحق علی الباطل 
فیدمغه فاذا هــو زاهق«؛ حق را بر باطل می افکنیــم و )حق( آن را درهم 

می شکند و باطل یکباره از میان می رود.

توکل و استقامت مردم غزه

تاریخ مشحون از این جنایات است که نشان از استیصال و ضعف دشمن 
است که ســعی می کنند شکســت درونیشــان را با خوی وحشیگری 
جبران کنند، اما با این کار ذات پلیدشــان برای وجدان های بیدار معلوم 
شده و محکوم عالمیان شــدند و در نهایت قومی که برخواسته حق خود 
پایدار باشــد، فرج الهی را خواهد دید و پیروز میدان، جبهه حق خواهد 

بود؛»وَلیَنصُرَنَّ الله مَن ینصُرُهُ إنَِّ الله لقََوِی عَزیزٌ«.

فرج الهی

مبنای 
قرآنی عملیات 

طوفان الاقصی چیست؟
برخی معتقدند که باید دید مبنای دینی عملیات طوفان القصی که رزمندگان و حماس انجام دادند چه بود و چه چیزی باعث 

شد رزمندگان مقاومت به عمق مناطق اشغالی نفوذ کنند. حجت السلام استوار میمندی، رئیس مجتمع آموزشی پژوهشی تبلیغ 
حوزه های علمیه، 2 آیه از قرآن را به عنوان مبنای عملیات طوفان القصی مطرح می کند که در زیر آمده است:

آیه3۹ سوره حج
در این آیه خداوند می فرماید:»أذُِنَ للَِّذِینَ یقَاتلَُونَ بأَِنهَُّمْ ظُلمُِوا وَ إنَِّ الله عَلیَ نصَْرِهِمْ لقََدِیرٌ؛ به مسلمانان که مورد قتل )و غارت( قرار گرفته اند 
رخصت )جنگ با دشمنان( داده شد، زیرا آنها از دشمن سخت ستم کشیدند و همانا خدا بر یاری آنها قادر است.« این آیه مبنای قرآنی و دینی 

طوفان القصی است.

آیه۱3 سوره توبه 
ه أتَخَْشَوْنهَُمْ فَالَلهّ أحََقُّ أنَْ تخَْشَوْهُ إنِْ کنْتُمْ مُؤْمِنِینَ؛ چرا نمی جنگید  سُولِ وَهُمْ بدََءُوکمْ أوََّلَ مَرَّ وا بإِخِْرَاجِ الرَّ  »ألََ تقَُاتلُِونَ قَوْمًا نکَثُوا أیَمَانهَُمْ وَهَمُّ

با کسانی که نقض پیمان می کنند و کمر به اخراج پیامبر می بندند؟« و امروز صهیونیست ها کمر به خارج کردن مسلمانان بسته اند.

تفاسیری برای ۲آیه به نقل از حجت الاسلام استوار میمندی
خداوند اذن داده کسانی که مورد ظلم واقع شده اند با دشمن جهاد کنند. بیش از 7۰سال است که صهیونیست های غاصب، 

سرزمین فلسطین را اشغال کرده اند و مردم را از خانه و کاشانه اخراج کرده اند و کشتار وحشیانه انجام داده اند درحالی که 
طرف های متفاوتی صهیونیســت ها را به میز مذاکره آورده و با آنها پیمان هایی را امضا کردند ولی باز آنان نقض 

پیمان کردند.
عملیات طوفان القصی دفاع از ســرزمین، کیان و دفــاع از هویت تاریخی مردم فلســطین و 

مسجدالقصی به عنوان قبله اول مسلمانان جهان است. امروز امت جهان اسلام وظیفه 
دارد به این حرکت حماسی بپیوندد و از مردم مظلوم فلسطین به خصوص 

غزه حمایت کند.

الازهر مصر: از قرآن نیرو بگیرید
الزهر مصر در بیانیه ای از مواضع دبیرکل سازمان ملل در حمایت از حقوق ملت 

فلسطین و نیز شجاعت و رشادت مردم بی دفاع این منطقه قدردانی کرد.
در این بیانیه همچنین از مواضع »شــجاعانه و جوانمردانــه« آنتونیو گوترش، 
دبیرکل سازمان ملل متحد ستایش شده است. الزهر شجاعت مردم آزاده جهان 
که ساکت ننشســتند و برای محکوم کردن این کشتارهای وحشیانه در غزه به 
میدان آمدند و خواستار پایان دادن به تجاوزات صهیونیستی و پایان دادن به کشتار 

کودکان و مردم بی گناه شدند را ستوده است.

متن بیانیه الازهر درخصوص حوادث غزه 
سلامی محبت آمیز از جانب خداوند بر مقاومت فلسطین، بر مردم بی گناه غزه، 
نماد سربلندی و استواری و به فرزندان و زنان صبور آن. درود بر شما درحالی که با 
بدن های نحیف و سینه های برهنه خود با این آتشی که توسط ارتش تروریستی 
برافروخته شده روبه رو می شــوید؛ همان ها که خداوند از قلبشان رحم و مروت 
را ســلب کرده و آنها را از تمام معانی اخلاقی و انسانی دور کرده است. آنها انواع 
جنایت از بمباران بیمارستان ها، تخریب مساجد و کلیساها و کشتن کودکان، 
زنان، خبرنگاران، روزنامه نگاران و شهروندان بی گناه و بی پناه را مرتکب می شوند. 
به شما قهرمانان سلام می کنیم که با ایمان خود با کشتی های جنگی و ناوهای 
هواپیمابر و موشک اندازها مقابله می کنید و از سکوی ایمان به خدا بدون ترس با 
آنها می جنگید.  ای پهلوانان از قرآن خود نیرو بگیرید و از فرموده خداوند متعال 
استمداد کنید که فرمود: »ول تهنوا ول تحزنوا وأنتم الأعلون إن کنتم مؤمنین«.

تأکید بر ضرورت توقف تجاوزها
الزهر به موضع شــجاعانه و جوانمردانه آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل 
متحد اشــاره می کند که او بدون ترس بر ضرورت توقف تجاوز علیه ضعیفان و 

ستمدیدگان غزه تأکید می کند.

ستایش موضع آزادگان جهان
الزهر موضع همه آزادگان جهان را می ستاید که ساکت ننشستند و برای محکوم 
کردن این قتل عام وحشیانه در غزه بیرون آمدند و خواستار پایان دادن به تجاوزات 

صهیونیست ها و پایان کشتار کودکان و نوجوانان و خانواده ها شدند.

درخواستی از دولت های عربی 
الزهر از دولت های عربی و اسلامی می خواهد که به سرعت دست یاری به سوی 
برادران خود در فلســطین دراز و از پتانســیل، ثروت و منابع قدرت خود برای 
حمایت از آنها و در جهــت جلوگیری از ظلم رژیم غاصب صهیونیســتی علیه 

فلسطینی ها استفاده کنند.

چند قاب فراموش نشدنی

  تلاوت قرآن حین عمل توسط یکی 
از کودکان غزه

کودک فلســطینی که در بمباران نوار 
غزه زخمی شــده حین مــداوای بدون 
بیهوشــی برای کاهش درد خود قرآن 

تلاوت می کند.

  قرائت زیبای قرآن توســط 
کودک فلسطینی در ویرانه های 

غزه
توییتر »فلســطین به فارســی« با 
انتشار ویدئویی از قرائت یک کودک 

فلسطینی نوشت:
» بــا آرامشــی کــه دارد، قرآن 
می خوانــد؛ ولنبلونکــم بشــیء 
من الخــوف والجــوع ونقص من 
الموال والنفس والثمرات وبشــر 

الصابرِین...«

غزه و قرآن 
الغزه مع القرآن و القرآن مع الغزه

یک روشنفکر مصری گفته بود: مصری ها خوب قرآن خواندند، عربستانی ها 
حسین کاظم زادهگزارش

پژوهشگر
خوب چاپش کردند، اما ایرانی ها خوب به آن عمل کردند. حالا باید بگوییم اهل 

غزه خوب با قرآن زندگی کردند، مقاومت کردند و شهید شدند.
در ادامه بعضی از مناسبات اهل غزه را با قرآن می نگریم: 

 ۱- در پی قرآن سوزی در ۲8ژوئن۲0۲3 در سوئد که خشم مسلمانان جهان را در پی داشت، حازم قاسم سخنگوی حماس 
گفت: »این کار حمله به اعتقادات مسلمان و باعث نفرت و تحریک می شود.« 

 ۲- چهارشنبه 3۱خرداد۱40۲ صدها شهرک نشین به روستای ترمسعیا در کرانه باختری یورش بردند و بعد از شلیک به مردم 
روستا، با سگ هایشان به مسجد وارد شدند و قرآن ها را پاره کردند. سخنگوی حماس در واکنش گفت: »هتک حرمت گله های 

شهرک نشین صهیونیست به مساجد و پاره کردن قرآن در کرانه باختری رفتاری نژادپرستانه است.« 
 3-  ۲5مرداد۱40۲ در غزه ۱4۱7حافظ قرآن اعم از پزشک، مهندس، معلم در یک جلسه، همه قرآن را تلاوت کردند. در این 
جلسه باشکوه بی نظیر در دنیای اسلام، از حافظ 8ساله تا 7۲ساله حضور داشتند. سخنگوی حماس ضمن تقدیر از دارالقرآن 
کریم غزه گفت: »حافظان اینگونه نقش خود را به عنوان مربی، حافظ و نگهبان ایفا و از سرزمین خود حفاظت می کنند.«  

4- رزمندگان حماس در تونل های زیرزمینی برای آماده شدن برای مبارزه با صهیونیست ها قرآن می خوانند. 
 5- اسیر آزادشده صهیونیست گفت: موقعی که رزمندگان ما را گرفتند، گفتند: ما به قرآن ایمان داریم و به شما 

آسیب نمی رسانیم.
 6- فرزندان مجروح غزه هنگام مداوا در نبود داروی بیهوشی و مسکن با قرآن خود را تسکین می دهند.

 7- کادر درمان کودک مجروحی را که تمام خانواده اش شهید شده اند، با قرآن آرام می کند.
 8- نوجوان حافظ قرآن، هنگام حمله هوایی اسرائیل، انگشت اشــاره را بالا می گیرد، قرآن 

می خواند، اشهد می گوید و منتظر شهادت می نشــیند و پیکرش به همان حالت پیدا 
می شود.

همانطور که می بینیم الغزه مع القرآن و القرآن مع الغزه؛ غزه با قرآن 
است و قرآن با غزه.

راز و رمز ایستادگی فلسطینی ها زیر بمباران بی امان صهیونیست ها

وقتی فرعون جنایاتش علیه بنی اسرائیل را به نهایت 
خود رســاند، به نحوی که فرزندان آنها را می کشت و 
زنان آنان را اسیر می کرد، بنی اسرائیل به همراه حضرت 
موسی)ع( از مصر بیرون آمدند و به نیل رسیدند. بعد از 

مدتی فرعونیان متوجه شدند و لشکر سواره آنها دنبال 
بنی اســرائیل رفت. برخی اصحاب کم ایمان حضرت 
به شدت ترسیدند. چون روبه رو آب و پشت سر لشکر 
مســلح فرعون بود، گفتند:»انِاّ لمَُدرَکون«؛ پدرمان 
درآمد حتما نابود می شــویم. اینجا ندای توحیدی 
موسی)ع( بلند شد که: »کلّا انَِّ مَعِی رَبیّ سَیهدین«؛ 
اصلا اینچنین نیست خدا با ماست و به موقع رحمت و 
هدایتش می آید. او می گوید چه کار کنید و کجا بروید 

و اینچنین شــد که در اوج بن بست ها و شکست های 
ظاهری گشایش الهی آمد و بنی اسرائیل از نیل عبور 
کردند و فرعونیان در همان نیل غرق شــدند. ایمان 
واقعی اینگونه اســت که برتمام ترفندهای دشمن 
غلبه خواهد کرد. در برخورد با حوادث روزگار گاهی 
با علل و اسباب مادی و قابل مشاهده، به تحلیل واقعه 
می پردازیم و گاهی علاوه بر آن به اسباب غیبی نهفته 

در سنت های الهی توجه می کنیم.

مهدی شبانگزارش
پژوهشگر

علی مهدیانگزارش
استاد حوزه و دانشگاه


